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Besvarelse af § 37 spørgsmål 092/2019– vedrørende cybersikkerhed 

 

 

 
Kære Tillie Martinussen 

 

Tak for dine spørgsmål, som du har stillet i henhold til Inatsisartuts forretningsorden. Jeg 
vil besvare dem herunder.     

 

 

Spørgsmål 1: Opfatter Naalakkersuisut ikke tidligere samarbejde med Huawei 

omkring søkabel - samt modemmer af mærket Huawei, som anvendelse af Huawei 

i Grønland?  

 

Svar: I min pressemeddelelse fra d. 7. februar skrev jeg, at ”I øvrigt anvender vi ikke 

Huawei i vores infrastruktur”, som jeg formoder er baggrunden for dit spørgsmål. Jeg skal 

hermed præcisere, at med ”vi” menes Naalakkersuisut og centraladministrationens eget 

IT-netværk. 

  

Naalakkersuisut er vidende om, at andre aktører i Grønland, herunder TELE-POST, 

anvender Huawei. Huawei og andre kinesiske producenter leverer også en stor andel af 

verdens modemmer, routere og mobiltelefoner samt andet elektronisk udstyr. Der findes 

derfor også kinesiske delkomponenter i meget udstyr fra ikke-kinesiske leverandører. 

Dette gælder også for TELE-POSTs søkabel, som det har været nævnt i pressen.  

 

TELE-POST har givet klart udtryk for, at de som ansvarlige for vores nationale 

telekommunikation er meget opmærksomme på de mulige sikkerhedsrisici ved forskellige 

leverandører, og at de løbende holder sig opdaterede og vurderer hvilke foranstaltninger, 

der er nødvendige for bedst muligt at beskytte deres systemer mod cybertrusler. 

 

Spørgsmål 2: Har Naalakkersuisut i øvrigt planer om, at lave en tilsvarende 

lovgivning i Grønland, som der findes i Danmark, omkring at teleselskaber skal 

udarbejde risikovurderinger, og kan pålægges af lovgivere, at inddrage specifikke 

trusler og risikobegrænsende foranstaltninger? - I fald man ikke ønsker det, hvad 

er så årsagen til dette? 

 

Svar: Naalakkersuisut tager cybersikkerhed i Grønland meget alvorligt. I Digitaliserings-

strategi 2018-2021 er derfor netop målsat, at der skal udarbejdes en 

cybersikkerhedsstrategi og et lovforslag om cyber- og informations-sikkerhed. Arbejdet 

med denne strategi pågår nu. I relation til lovgivning på området har Naalakkersuisut 
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igangsat en analyse af de juridiske, økonomiske og administrative forhold forbundet 

hermed. Dette arbejde vil være afsættet for kommende initiativer på området.    

 

 

Spørgsmål 3: Har Naalakkersuisut i samarbejde med PET og FET et samlet overblik 

over Grønlands sikkerhedsbrister, potentielle sikkerhedsmæssige sårbarheder på 

vor tele-infrastruktur, samt risiko-vurdering af landets, og ikke mindst Inatsisartut 

og Naalakkersuisuts kommunikations,- og tele,- og internetsikkerhed?  

 

Svar: Naalakkersuisut er i dialog med både PET og FET om disse spørgsmål, og derfor 

kan Naalakkersuisut af sikkerhedsmæssige årsager ikke komme nærmere ind på 

indholdet af dette arbejde, selvom vi gerne ville være transparente på dette punkt. 

 

 
 
Inussiarnersumik inuulluaqqusilluta 
Med venlig hilsen 
  
  
 
Ane Lone Bagger 
 

 

 

 


